
ČÍSLO 17
BŘEZEN 2022

www.zsvrsovicka.cz  

Měsíčník  
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nádraží v Praze

JARNÍ SLAVNOST

Vypuklo to 29. března v 10 hodin 
vzadu na školním hřišti, kde se 
zpívalo, tančilo, recitovalo. Dru-
hostupňový sbor přivolával jaro 
písní Voláme sluníčko a roztleskal 

diváky optimistickým songem Hlídač krav. 
O další super program se postaraly třídy 
0. A, 1. A a 1. B, 2. A, 4. B, 5. B a 9. A, která 
ve spolupráci s nulťáčky předvedla hru na 
boomwhackers a taneček Travička zelená. 

Pak 6. B představila svou Moranu, o níž 
následně povyprávěl učitel Kříž, a první část 
Vítání jara ukončila jarní diskotéka s hity 
Ptačí nářečí nebo Tři čuníci. 

Součástí jarní slavnosti bylo i spuštění vy-
čištěné a malovanými kamínky ozdobené kaš-
ny. Z reproduktoru znělo Vivaldiho Jaro a kou-
zelný jarní skřítek (trochu připomínal pana 
školníka) zařídil, že voděnka začala tryskat... 

NÁSTUPIŠTĚ

Tradiční průvod Vynášení Morany letos žákovský parlament doplnil 
o kulturní program a výzvu Přines petrklíč a odemkni s námi jaro. Do 
květinové jarní výzvy se zapojila celá škola a sešlo se neuvěřitelných 
101 květinek! Zdobí teď vstupy do školy a prostor kolem kašny. 

PALEC NAHORU:

TOP 5 věcí, které nás zaujaly
1. Morana vypadala jako Barbie, 2. Moranu 

letos nevyráběli deváťáci, 3. malovalo se na 

chodník před školou, 4. byla spuštěna fontá-

na, 5. parlament uspořádal jarní diskotéku.  |                 

                            Nina, Dominika, Nelly, Eliška

Nemělo to prý chybuPozitivních reakcí byla velká spousta, mezi učiteli vynikala slova Moniky Tcho-ruk nebo Eriky Schubertové – obě tvrdily, že slavnost neměla chybu. Nadšená byla i vrátná Eva Makovská, která si všimla, že děti byly velmi spokojené a že rodiče vyzvedávající děti v družině si fotili petr-klíčky s jmenovkami. |                  

Přinesli nejvíc petrklíčů
Třída 3. A obohatila naši zahrádku kolem kašny o celkem třináct petrklíčků, což bylo nejvíc ze všech tříd. Proto od parlamentu na slavnosti Vítání jara dostala speciální metál. 

UŽILI JSME SI VŠECHNO
Za celou 3.A bych chtěla moc poděkovat 

všem, kteří se na akci podíleli. Děti byly z Ví-

tání jara nadšené. Po dlouhé době, kdy jsme 

se nemohli scházet, bylo krásné vidět se na 

společné školní akci. Užili jsme si všechno. 

Morana se dětem velmi povedla a věříme, 

že nás čeká krásné jaro plné radosti, sluníčka 

a hlavně prožité ve zdraví. |         Iva Králová

Moderátor Kristián upozornil na čerstvě 
osázené záhony – den před tím se jim 
věnovali dobrovolníci z druhého stupně. 
Zahradničili, hrabali, zdobili, čistili, zalé-
vali prostor kolem kašny. A hlavně každý 
kvítek opatřili jmenovkou, připomínající 
svého dárce, čímž zahrádka získala na 
roztomilé osobitosti.

Než vyrazil tradiční celoškolní  
průvod k Botiči, děti křídami ozdobily 
chodník před školou. Smutný detail od-
kazující k dění na Ukrajině: Mezi sluníčky 
a kvítky se objevily i bomby. 

Na závěr připomeňme  
rituální pokřik, který doprovázel 
vhození Morany do Botiče:  
"Hu, hu, hu, jaro už je tu!"  
Doufejme, že zimu máme  
definitivně za sebou! |

             

Foto: ab

Líbila se nám diskotékaVítání jara se nám líbilo hodně. Třeba jak 
plavala Morana v potoce, líbila se nám disko-
téka a zpívání. Taky se nám líbilo, jak tryskala 
z fontány voda. |                    Daniela a Jana

OHLASY:



V učitelském sboru naší školy jsou téměř samé ženy. Jednou 
z výjimek je Antonín Kříž. Ovládá více oborů a vede i kroužky šachů 
a latiny. V rozhovoru se dočtete i to, co jste dosud netušili!

Kolik vlastně učíte předmětů? 
Letos učím pět předmětů a jsou to 
dějepis, zeměpis, cvičení z matematiky, 
vlastivěda a chemie. 

A který vás baví nejvíc?
Dějepis.

Jakou školu jste vystudoval?
Vystudoval jsem historii a politologii na 
Filozofické fakultě Univerzity Karlovy.

Kolik umíte jazyků?
Na škole jsem se musel dvanáct let učit 
rusky, na gymnáziu anglicky a latinsky 
a na vysoké škole jsem musel udělat 
zkoušku z němčiny. Už si z toho ale moc 
nepamatuji, mám pocit, že dobře mluvím 
jenom česky.

Je nějaký obor, ve kterém se  
neorientujete?
Slabší jsem v přírodopise. I když mí předci 
jsou z venkova, já jsem se narodil v Praze. 
O prázdninách jsem neměl kam jezdit, 
neměl jsem styk s přírodou, možná proto 
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VÝSLECH V KUPÉ:

mě tolik neoslovila. Také mám nedokona-
lost v cizích jazycích a v moderní hudbě.

Hrál jste i divadlo? Ptám se proto, že 
vystupujete na různých akcích školy.
Profesionálně jsem divadlo nikdy nehrál, 
rád jsem recitoval básně. Mám kamarády 
z východočeského města Polička, kteří 
organizují kočovné divadlo. Společně 
táhneme svou divadelní káru od vesnice 
k vesnici a předvádíme některé drama-
tické kousky. Jsou to hry autorské. Kdysi 
jsme dělali také divadla pro školy. Baví 
mě to doteď.

Když učíte tolik předmětů, šel byste 
do nějaké vědomostní soutěže, jako je 
například Na lovu?
Mám kamaráda, který je příznivcem 
různých podobných soutěží. On mě se-
známil i se soutěží Na lovu, která je dobře 
udělaná. Díval jsem se na ni, ale nemám 
ambici na sebe upozorňovat, přímo do 
takové soutěže v televizi bych asi nešel. 
Možná do hospodského kvízu s kamará-
dy.  |                                    Honza Brabec

SPECIÁL:

PODPORA
UKRAJINY

Šeštáci tvořili destičkyTřída 6. A v dílně vyráběla ozdobné destičky pro své ukrajinské vrstevníky. |  

Páťáci vlajkovali
První březnový týden Ukrajinu symbo-

licky podpořila i třída 5. A. Děti z vlastní 

iniciativy vyrobily vlajky a rozvěsily 

je v Grébovce, což prý ocenili všichni 

kolemjdoucí. Po třech dnech páťáci vše 

poctivě uklidili.|  

Foto: ab

5. A s ukrajinskou  
vlajkou, foto: Alena  
Bartošová 

Ví toho tolik! Půjde 
soutěžit do televize?

Nový spolužák
Od té doby, co začala válka na Ukrajině, při-
bývají i v naší škole noví žáci. Jeden z nich 
nastoupil i k nám do třídy. Nevíme, na jak 
dlouho, ale hned jsme ho vzali mezi sebe.

Uprchlík z Ukrajiny. Zpočátku jsme se dívali 
nedůvěřivě, nevěděli jsme, jak se s ním 
domluvíme, uměl jenom ukrajinsky nebo 
rusky. Na starost ho dostal spolužák, který 
tu žije dlouho, ale je původem z Ukrajiny. 
Nakonec jsme i my našli možnost, jak se 
s ním domluvit – anglicky. Jsem rád, že se 
snad ve všech školách Evropy učí stejný 
jazyk. Trénujeme si s ním (a on s námi) ang-
ličtinu. O válce, ani o jeho útěku nám zatím 
nevyprávěl, nechtěl jsem se ho na to ptát. 
Časem, až se situace uklidní, tak nám o tom 
všem určitě řekne. Zatím se ho spíš snažíme 
rozptýlit, aby mu mezi námi bylo dobře. |                                                
                                                      Honza Brabec

S uprchlíky v zoo
Vlada Kopecká věnuje uprchlíkům z Ukrajiny 

hodně svého volného čas. Chodí s nimi bese-

dovat do ubytovacích zařízení nebo je třeba 

doprovází do zoo.|  



REPORTÁŽ NA KOLEJÍCH:
Povídání s...
Další setkání se zajímavým profesionálem proběhlo ve třídách pro 
naše nejmenší. 

Ve čtvrtek 10. března proběhlo další 
setkání společného projektu 0. A a 1. A 

Povídání s… Dětem se představila paní 
průvodčí Lucie Pípalová z Cyklohráčku. 

Seznámila je s náplní svého povolání, 
s Cyklohráčkem a jeho vznikem. Dětem 
vyprávěla i o dalších typech vlaků a loko-
motiv, o jejich využití v dopravě a o jejich 
trasách. 

S Cyklohráčkem se děti s rodiči mohou 
vypravit například do Slaného nebo 
vystoupit dříve a navštívit se známou písní 
na rtech hrad Okoř. Paní průvodčí dětem 
odpovídala na všechny dotazy a celé po-
vídání zakončila rozdáním upomínkových 
předmětů ČD i označením jízdenek, které 
byly pomyslnou vstupenkou společného 
setkání. |                      Alice Matějková 
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Turnajem ve společenských 
hrách se blýskla 8. A
Pod taktovkou třídy 8. A celá škola 8. března ožila turnajem v docela 
obyčejných, jednoduchých, přesto kouzelných hrách. Hrálo se na 
několika stanovištích: někde páka, jinde piškvorky nebo kámen, nůžky, 
papír, hrálo se i speciální "člobrdo" a v sále děti "mastily" prší. 

POSTŘEH ZE STANOVIŠTĚ 
PRŠÍ

Atmosféra u nás ne-
byla tak deštivá jako 

u jiných stanovišť. Děti 
včetně deváťáků byly moc 
rády, že si můžou hrát 
Prší. I malí nulťáčci skvěle 
spolupracovali a bylo 
krásné sledovat, jak si 
pomáhali. Přestože jsme 
byli v menšině, Tomáš 
Bumba a Laura Steinová 
si s dětmi poradili dobře – 
a já samozřejmě taky.  |                                
                    Anna Hánová

OHLASY:
Školní turnaj ve společenských hrách byl 

opravdu skvěle zorganizovaný. Moc se 
všem povedl. Děti ze 3. A si soutěže užily. 

Potrápily svoje hlavy při piškvorkách, změřily 
síly při páce a hra kámen, nůžky, papír – ta byla 
spíše o štěstí. Užili jsme si spoustu legrace  
a slunný den byl, díky perfektně připravenému 
soutěžení, ještě o něco hezčí. 

Nejúspěšnějším hráčem se u nás ve 3. A stal 
Páťa. Zvítězil ve dvou z pěti soutěží. Byl ještě 
plný nadšení ze své narozeninové oslavy, takže 
pokud si přál štěstí, tak se mu přání již začínají 
plnit. Všem, kteří se na přípravách podíleli, moc 
děkujeme. |                                Iva Králová

POSTŘEH ZE STANOVIŠTĚ 
KÁMEN, NŮŽKY, PAPÍR

Na našem stanovišti to 
bylo fajn, pohodový. 

Děti byly hodné a docela 
soutěživé. Vítek 
Vachta, který 
to vlastně 
celé orga-
nizoval, 
nám tam 
občas při-
šel udělat 
zmatek, ale 
šlo to.  |                                
               Laura Lucáková

POSTŘEH ZE STANOVIŠTĚ 
PÁKY

Zmatek. (Hroznej.)
Děti chvílemi hrály 

páku, aniž bysme jim to 
řekli. Takže ještě větší 
zmatek. 

Deváťáci si dělali, co 
chtěli.
Závěrečné pocity: 

zmatek, zmatek, 
zmatek, 
zmatek, 
poškozená 
psychika.  |                                

       David Sviták

Foto: ab 

Foto: Alice  
Matějková

SPECIÁL:

PODPORA
UKRAJINY

Osmáci vyrobili stužky
Hned první den po invazi 8. B vyráběla 

s třídní Pavlou Bortovou žlutomodré 

stužk, o které byl ve škole 

ohromný zájem. |  

Téma pro 
mediální výchovu  Invazi na Ukrajinu jsme se na mediální vý-chově v sedmých třídách věnovali z pohledu médií. Už víme, že doby pandemické či válečné nahrávají dezinformacím, v nichž je velmi těžké se orientovat. Zopakovali jsme si vše, co víme o fake news, hoaxech, deep fake a zkoušeli jsme psát objektivní zprávy.  |  

Jarní družina
Pro děti z Ukrajiny, které nově na-

stoupily do naší školy, byla o jarních 

prázdninách otevřená družina. Šly se 

například projít po Grébovce, také 

tvořily v keramické dílně.  |  

Foto: Monika Tchoruk
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SPECIÁLNÍ PŘÍLOHA NÁSTUPIŠTĚ – 7. DÍL

PRANOSTIKY 
schody na prvním stupni

SCHODUJEME!

Připravila: Iva Králová

1 Co červenec neuvaří, srpen...   
a) neusmaží,  

b) neupeče,  
c) nedopeče,  
d) nesní.

2 Říjen když blýská, zima... 
a) píská,  

b) plíská,  
c) výská,  
d) bude tuhá.

3 Medardova kápě, čtyřicet dní... 
a) sněží,  

b) je mokro,  
c) kape,  
d) prospíme.

4 Září – na léto jde... 
a) mládí,  

b) stáří,  
c) Báří,  
d) s rudou tváří.

5 Svatá Lucie noci upije, ale dne... 
a) nedodá,  

b) neprodlouží,  
c) nepřidá,  
d) nevrátí.

6 Únor bílý, pole... 
a) zasněžené,  

b) zelené,  
c) plné síly,  
d) sílí.

7 Aprílové počasí jsou časy a... 
a) poločasy,  

b) vlasy,  
c) šprýmy,  
d) nečasy.

8V lednu silný led, v květnu bujný... 
a) oř,  

b) svět,  
c) med,  
d) uprostřed.

BONUSOVÁ OTÁZKA
13Pozor, odpověď na ni na 

schodech nenaleznete! 
Jedna z březnových pranostik zní takto: Zima, kterou Tomáš nese 
dlouho,... 
a) námi ještě cloumá,  
b) námi ještě třese,  
c) námi prostupuje,  
d) nám přináší deprese.

9Srpen k zimě hledí a rád vodu... 
a) cedí,  

b) jedí,  
c) soustředí,  
d) šetří.

10 Březnové slunce má... 
a) volno,  

b) dlouhé prsty,  
c) krátké ruce,  
d) dobrou náladu.

11 Přijede-li Martin... ... ..., metelice 
za metelenicí se honí.  

a) na kole,  
b) vlakem,  
c) včas,  
d) na bílém koni.

12Pankrác, Servác, Bonifác jsou... 
... ...muži, Žofie je jejich.... 

a) super kluci / maminka,  
b) tři bratři / starší sestra,  
c) žáci ze 3. A / je jejich spolužačka,  
d) ledoví muži / kuchařka.

Pranostikové minimum

Naše školní schodiště nejen zpestřují prostředí ve škole, ale i poučí. Pojďme se 
podívat na známé pranostiky. V každé něco chybí. Víte co? Pokud neznáte správnou 
odpověď, vypravte se na schodiště u sálu!

V.I.P. VAGON:
VÍTE,  
CO JE 

ŠKOLNÍ 
FÓRUM? 

Jde o pracovní 
název pro pra-

videlná setkává-
ní zástupců žákov-

ských parlamentů ze 
škol z pražské Desítky. 

Na první velké schůzi, která se uskutečnila 
1. března na úřadě MČ Praha 10, naši školu 
reprezentovaly Majda a Kiki. Parlamen-
ťáci se vzájemně představovali a taky se 
ladila témata, která jsou pro děti aktuální, 
například čistota a bezpečnost parků na 
Praze 10. 
Příští setkání hostíme my! Na ZŠ U Vršovic-
kého nádraží se sejdeme s ostatními členy 
desítkových parlamentů 12. dubna! |

Do konce  
školního  
roku vyjdou 
ještě čtyři díly  
unikátního  
cyklu SCHODUJEME!
Na poslední straně novin NÁSTUPIŠTĚ 
odpovídáte na kvízové otázky, které se 
váží k polepům na školních schodech. 
Odpovídejte a dejte vědět, jak jste na 
tom! Na konci roku vybereme nejsoutě-
živější třídu!

4
ČÍSLO MĚSÍCE:

Z RYCHLÍKU:
V BŘEZNU trochu NASNĚŽILOI když napadlo sněhu pomálu, děti ve školní družině si ho užily. Stavěly sněhuláčky a paní vychovatelka Zuzka dokonce vymyslela sněhuláka přilepeného na kůru stromu. Jelikož se všichni těšíme na jaro, děti kromě sněhuláků ve třídě pak vyrobily i sněženky, které k tomuto předjarnímu období patří. |             Lubica Procházková


